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Ž IŤ  V  P E K N O M  A  Z D R AV O M  P R O S T R E D Í

     Vážení obyvatelia  Podlavíc a Skubína,
    som rada, že sa opätovne dostáva do Vašich schránok ďalšie 
číslo nášho Spravodaja. Keď som rozmýšľala nad témou, ktorou by 
som sa Vám prihovorila, napadla ma problematika, ktorú sme riešili 

aj na komisii pre odpady  a životné prostredie-
pozostatky  po našich psích miláčikoch. Sneh 
celú zimu poctivo zakrýval všetky  výkaly, no 
postupne ako mizol, začali sa zjavovať a veru 
nie raz aj zaváňať. Psie výkaly  na trávnikoch 
a chodníkoch nie sú nepríjemné a stresujúce 
len pre ľudí, ktorí majú psov  a ktorí musia 
každý  deň predvádzať hotový  slalom, aby 
svojich domácich miláčikov  previedli pomedzi 
psie exkrementy  bez väčšej ujmy. Neporiadni 
majitelia psov  strpčujú život najmä mamičkám 

malých detí, ktoré majú v  istom štádiu svojho veku tendenciu nielen 
všetko chytať do malých ručičiek, ale čo je horšie, dávať si svoje 
„úlovky“ priamo do úst. 

  Psie exkrementy  trápia obyvateľov  všetkých miest na Slovensku. 
Niektorí psičkári po svojom miláčikovi výkaly  stále neodpratávajú, 
hoci na to stačí tak málo – vlastná vôľa a vrecko.  V chovateľských 
potrebách nie je problém dostať niekoľko druhov  pomôcok,  ktoré 
uľahčujú zber psích výkalov  – od papierových vreciek určených na 
zber psích exkrementov, cez špeciálne zásobníky  s plastovými 
vreckami, ktoré sa dajú karabínkou pripevniť na vodítko, až po 
plastové kliešte, príp. lopatky,  ktoré odbúravajú averziu voči zberu 
psích výkalov. Samotná vôľa zbierať výkaly  po svojom psíkovi je 
asi najväčším problémom. Niektorí obyvatelia  nevidia dôvod, 
prečo by mali výkaly odpratávať. Napríklad:

1. Žiť v  peknom a zdravom prostredí, kde to nesmrdí a kde sa 
nemusíme báť poprechádzať sa po trávniku alebo rozprestrieť si 
spolu s deťmi deku pod stromom. Psí výkal na topánke nepoteší 
nikoho ani samotných psičkárov, ktorým sa tiež stáva, že do výkalu 
stúpia, aj keď oni si po sebe upracú.

2. Ochrana zdravia. Zdravie nielen nás, našich detí, no aj nášho 
psa.  Žijeme v  spoločnosti s inými, preto musíme rešpektovať 
potreby  iných.  Hygienici upozorňujú, že pri nedostatočnej hygiene 

súvisiacej so zvieracími výkalmi sa môžu na trávnikoch a 
pieskoviskách nakaziť deti rôznymi baktériami, parazitárnymi či 
vírusovými ochoreniami. Patrí medzi ne salmonelóza, giardióza, 
toxokaróza či pásomnica psia. Salmonelóza je hnačkovité 
ochorenie, ktoré vyvoláva baktéria Salmonella enteritidis. 
Nebezpečná je najmä pre malé deti s nevyzretou imunitou.. 
Niektorí psičkári si myslia, že exkrementy  stačí zbierať iba na 
určitých miestach ako sú detské ihriská,  pretože pre deti je to 
mimoriadne nebezpečné. No netreba zabúdať, že deti sa 
hrávajú aj v  parkoch a všeobecne na sídliskách.  A právo na 
zdravé životné prostredie máme všetci nielen deti, hoci práve tie 
sú najzraniteľnejšie.

3.  Každá kôpka na verejnom priestranstve, ktorú majiteľ 
neuprace po svojom psovi, môže mať dnes na území mesta 
cenu 65 eur.  Je to výška pokuty,  ktorú môže za takýto 
priestupok uložiť mestská polícia. Hovorí o tom § 6 zákona č. 
282/2002 Z. z., ktorým sa upravujú niektoré podmienky  držania 
psov: „Ak pes znečistí verejné priestranstvo výkalmi, je ten, kto 
psa vedie, povinný výkaly bezprostredne odstrániť.“

Mesto Banská Bystrica prijalo VZN č. 4 /2011, kde sa 
nachádzajú všetky  ustanovenia o držaní psov na území mesta. 
Týka  sa okrem iného aj toho ako a kde môžeme vodiť psíkov. 
Zakázané je vodiť ho napr. na detské ihriská . Ako to ale vyzerá 
na ihriskách na sídlisku v  Podlaviciach? Stačí, keď sa ráno 
pozrieme z okien, mnohí si ich mýlia s voľným výbehom pre 
psov! Ktovie, koľko eur denne by  vybrali mestskí policajti, keby 
kontrolovali  toto nariadenie v  civile...Uniformu vidieť zďaleka. 
Keď budeme rešpektovať aspoň čiastočne niektorý  z týchto 
pohľadov  na vec,  postupne začneme meniť svet a možno sa 
pridajú ďalší. Až keď bude väčšine záležať na čistote prostredia, 
na dobrých vzťahoch so spoluobčanmi,  na životnom prostredí, 
zmení sa celá spoločnosť.  Začnime od seba. My  poslanci sme 
nezostali ľahostajní k tejto problematike a verím, že sa nám 
podarí v  tomto roku zrealizovať aspoň jedno venčovisko aj v 
našej mestskej časti.

Doc. RNDr. Katarína Čižmárová, CSc. 

     Dostáva sa Vám do rúk tretie číslo nášho 
Spravodaja, ktoré vydáva od r.2O11 
novokonš t i tuovaná Obč i anska rada 
Pod lav ice-Skubín .  V tých to naš i ch 
občasníkoch sa snažíme priblížiť Vám dianie 
v našej mestskej časti, čo sa nám podarilo 
spraviť, čo nás trápi ale aj čo pripravujeme. 
Aj v tomto čísle sme dali priestor našim 
dvom  poslankyniam, pretože OR je 
takpovediac ich predĺženou rukou a práve 
prostredníctvom našej OR môžeme na nich 

prenášať všetky  naše návrhy  a námety  od občanov. Ďaľšie 
príspevky  sú veľmi pestré a rozmanité a mapujú celú šírku nášho 
občianskeho,  spoločenského, kultúrneho a športového života, 
nevynímajúc ani zaujímavé spomienky  z histórie. A práve história 
a minulosť by  mala byť pre nás cennou inšpiráciou.Boli by  sme 

radi, keby  do spoločnej diskusie ale aj konštruktívneho riešenia 
mnohých našich pálčivých problémov  prispel i viacerí 
spoluobčania, pretože riešenie všetkých otázok je v našich 
rukách. Radi uvítame na zasadnutí našej OR ľudí ochotných 
riešiť problémy,  pridať ruku k spoločnému dielu a neschovávať 
sa za neobjektívnu a anonymnú kritiku.Po dlhej a tuhej zime 
rozbiehame prípravu a realizáciu viacerých drobných akcií, ktoré 
aspoň čiastočne vylepšia naše okolie, bydlisko či odstránia 
kritický  stav. Ideme podľa poradia dôležitosti a v rámci 
pridelených finančných prostriedkov. Dúfame,  že i v tomto roku 
sa nám podarí v rámci nášho mesta,  zabezpečiť priaznivé 
čerpanie .  Príjemné čítanie a zamyslenie Vám želá

     Ing. Jozef  Kreutz, predseda OR

http://www.orpodlavice
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   Čo sa patrí, to sa patrí...           PhDr. Ľubica Laššáková, poslankyňa 

      Nuž,  áno, milí Podlavičania a Skubínčania, pomohla som si 
týmto starým, múdrym úslovím – čo sa patrí, to sa 
patrí...Napríklad patrí sa aj poinformovať vás o tom, ako pracujú 

vami zvolení zástupcovia. Mrzí ma, že 
sa nemôžem pochváliť výraznými 
investičnými akciami v našej mestskej 
čas t i .  A j p re to , že t oh to ročná 
nekonečná zima nepriala výstavbe, ale 
aj preto, že  akosi naše vedenie mesta 
nedokáže zohnať bohatších investorov, 
ktorí by  do mesta prišli, rozbehli výrobu, 
dali ľuďom prácu , ale aj  prispeli   
v podobe daní do chudobnej  mestskej 
k a s y. N e b u d e m v á s u n a v o v a ť 
niektorými nezmyselnými „morskými“ 
nápadmi,  ktoré sa snažíme už zárodku 

na zasadnutiach mestského zastupiteľstva eliminovať . Skôr by 
som si dovolila poinformovať o tom, čo by  sa malo počas tejto 
jari a leta v našom volebnom obvode zrealizovať, aby  ste vedeli, 
že niečo sa predsa len robí.

      V poslednom čísle Spravodaja som hovorila o budovaní 
stojísk na odpadové nádoby. V jeseni sa stihlo urobiť aspoň 
jedno , pred Základnou školou na Gaštanovej ulici, v tomto toku 
budeme pokračovať aj ďalej,  na Limbovej ul., na Gaštanovej pri 
kotolni, je snaha rozšíriť stojiská v časti Povstalecká 18 – 
Javorová 2, aj na Lipovej a Limbovej ulici.  Po vybudovaní stojísk 
sa budem usilovať aj o ich postupné zastrešenie a čiastočné 
oplotenie.  O provizórnom venčovisku som hovorila už 
v predchádzajúcom vydaní nášho periodika,   momentálne  
spolupracujem s odborným útvarom Mestského úradu na 
presnom vymedzení tejto plochy, vzhľadom k tomu, že v tejto 
časti  ( priestor medzi Lipovou ulicou a Lúčičkami )sú sústredené 
nielen stĺpy  vysokého napätia, ale aj podzemné siete plynu 
a kanalizácia. Priestor bude ohradený  a s majiteľmi psíkov  sa 

dohodneme na  individuálnom vybavení venčoviska a na takých 
zásadách užívania a  hygieny, aby  boli spokojní aj „psíčkari“, aj tí 
ostatní, ktorí doteraz boli nútení  len bezmocne sa prizerať na to , 
ako niektorí majitelia psov  ignorujú všetky  pravidlá mestského 
poriadku. 

     Ďalšia „nášľapná mína“ našej mestskej časti je rómska osada 
a potoky  vody  (...a v nej všetkého možného...),  ktoré doslova 
prúdom tečú celou Podlavickou cestou.  Rómska osada nemá 
kanalizáciu, vzhľadom k tomu, že tento priestor nikdy  nebol 
vyhradený  na individuálnu výstavbu ( vedú tadiaľ  stĺpy  vysokého 
napätia),  ani sa neplánuje do tohto priestoru vybudovať kanalizáciu 
pre súkromné domy. Napriek tomu hľadám spolu s Ing. Hláčikovou 
z Mestského úradu cestu,  ako „poľudštiť“ túto časť Podlavíc. O čo 
ide?  Nad osadou  existuje  výver  vody, ktorý   sa v pravidelných 
intervaloch na jar a v jeseni naplní podzemnou vodou a na jar aj 
topiacim sa snehom a tieto potoky  (nielen) vody  zalievajú celú 
Podlavickú cestu. Keďže splašková voda často býva semeniskom 
nákazy, nebudeme tento problém zakrývať a do konca apríla 
musíme nájsť riešenie.

     Nemajte mi za zlé, ak nebudem hovoriť o ďalších plánoch. Mám 
ich v hlave dosť, ale úprimne poviem - budem rada, ak dokončíme , 
čo sme začali.

     Dovoľte mi, pred záverom, poďakovať sa aj touto cestou 
Štátnemu tajomníkovi Ministerstva financií Slovenskej republiky, Ing. 
Petrovi Pellegrinimu   za jeho súkromný  dar našej mestskej časti- 
z vlastných prostriedkov  zakúpil a venoval nám stacionárny, aj 
prenosný  mikrofón s kompletným technickým zariadením, aby  sme 
sa na našich akciách v kultúrnom dome i mimo neho – v teréne – 
dobre počuli.

          Ďakujem vám za pomoc, cenné rady, námety   a ústretovosť, 
želám vám veľa zdravia a krásnu, slnečnú jar.

 Klub DÚBRAVA oslavoval  
   V stredu  10. apríla 2013 v  odpoludňajších hodinách sa v 
priestoroch Základnej školy  v  Podlaviciach uskutočnilo slávnostné 
zasadnutie členov  Denného centra DÚBRAVA Podlavice-Skubín pri 
príležitosti 5. výročia založenia tohoto klubu.  Stretnutia sa zúčastnil 
aj exprimátor Ivan Saktor,  ktorý  bol pri zrode klubu a pravidelne sa 
zaujímal o jeho činnosť.

Prítomní boli aj ďalší hostia Doc.RNDr.Katarína Čižmárová CSc - 
viceprimátorka mesta BB  a naša poslankyňa za VO 2  PhDr. Ľubica 
Laššáková -prednostka OÚ BB a poslankyňa za VO 2  krstná mama 
klubu Dúbrava,   Ing. Mária Filipova -MÚ odbor starostlivosti o 
obyvateľa,  Mgr. Milan Pápay -riaditeľ ZŚ JGT Podlavice,  Ing. Jozef 
Kreutz,- predseda OR, Daniel Uhliar - predseda SZPB, Ing. Ján 
Hudec, predseda Urbáru Podlavice, p. Karas- poslanec za obvod 
Fončorda,  p. Vician- DC Harmónia ,p. Brozmanová- DC Harmónia, p. 
Paigerová,  p. Ondrejková z DC Nádej V úvode vyhodnotila činnosť 
klubu jeho predsedníčka Zuzka Kohútová. Potom už pozdravili 
prítomných členovia dramatického krúžku klubu svojim vlastným 
programom a na záver gazdinky klubu pohostili prítomných večerou  a 
sladkými dobrotami včetne darovanej dvojposchodovej torty, ktorú  
rozkrájala Ľubka Laššáková. O dobrú náladu sa potom postarala 
kapela Dušana Oravca. 

V sobotu 16.  marca 2013 sa 
uskutočnili krnačkové preteky  nad 
otočkou pri Skubínskom mlyne, 
ktoré zorganizovala skupina 
nadšencov  Janka Tomáša. Bolo 
by dobré túto tradíciu udržať.

  Krnačkové preteky na Mlynskej

   V sobotu 9.februára 2013 sa uskutočnili FAŠIANGY  v 
Podlaviciach. Túto akciu zabezpečila Občianska rada v 
spolupráci s  Denným centrom klubu dôchodcov  DÚBRAVA a 
Urbárskym pozemkovým spoločenstvom Podlavice-Skubín. Akcia 
sa začala už v  ranných hodinách už tradičnou zabíjačkou na 
sídlisku a vo večerných hodinách v  kultúrnom dome fašiangovou 
veselicou s tradičným pochovávaním basy.

 Podlavické fašiangy
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 Ocenenie, ktoré poteší

     Pri príležitosti 
Medzinárodného dňa žien 
sa v Banskej Bystrici konali 
celoštátne oslavy  tohto 
sviatku aj za účasti čelných 
predstaviteľov  Slovenskej 
republiky.  Z rúk predsedu 
Vlády  Slovenskej republiky 
p r e v z a l a v ý z n a m n é 

ocenenie za dlhodobú záslužnú činnosť 
a za obetavú prácu pre svoju mestskú časť 
u i c e l é m e s t o a j n a ša r o d á č k a , 
Podlavičanka Elenka Šupolová. Keďže 
som, milí spoluobyvatelia, písala sprievodný 
text  k oceneniu, dovoľte mi, poskytnúť Vám 
ho v plnom znení:

    „ Asi najťažšie sa píše o človeku, ktorého 
poznáte celé roky. Buď svoje pocity 
vyjadríte dvoma slovami – zodpovedný 
a obetavý – alebo vám nepostačí ani 
niekoľko strán.  My to skúsime urobiť 
niekoľkými vetami. Reč je o mame a starej 
mame, dobrej susedke, obetavej členke 
mnohých mestských aj regionálnych 
organizácií,  niekdajšej mestskej poslankyni, 
t a j o m n í č k e m i e s t n e h o Z v ä z u 
protifašistických bojovníkov, ekonómke 
centra seniorov, pokladníčke Občianskej 
rady, podpredsedníčke Rady seniorov 
mesta Banská Bystrica,

pr iate ľskej a čestnej zakladate ľke 
tanečného a speváckeho rómskeho súboru 
Romales Podlavice, organizátorke chýrnej 
cibuľačky a Anna-bálov, nekonečnej 
optimistke  – Elenke Šupolovej. Rodáčka 
z dedinky Podlavice, dnes mestskej časti 
Banskej Bystrice, je najmladšou z ôsmich 
detí robotníka na píle a školníčky v miestnej 
základnej škole. Hoci rodina neoplývala 
peniazmi, deťom umožnila vzdelanie a aj  
Elenka úspešne vyštudovala  strednú 
ekonomickú školu. Celé roky pracovala ako 
účtovníčka v niekoľkých podnikoch, dnes 
vedie účtovníctvo v niekoľkých firmách. 
Vďaka nej žije mestská časť Podlavice-
Skubín čulým občianskym a spoločenským 
životom. Pomáha starším a chorým 
spoluobčanom, najmä  rómskym deťom, 
stará sa o poriadok v tom najzákladnejšom 
zmysle slova. Je obetavou mamou 42-
ročného syna Miroslava a druhou mamou 
a starou mamou 14-ročného vnuka 
Leonarda. Pre staršie sestry je paradoxne 
práve ona mamou, ktorú  už dávno stratili. 
Je vždy tam, kde treba pomôcť, poradiť, 
napísať žiadosť, či usmerniť.

 Miluje halušky s bryndzou a – ako ona 
sama hovorí –  „krumple s kyslým mliekom.“ 
Ako vdova poopravovala starý rodičovský 
dom na Podlavickej ceste,  pri ktorom sa 
bránička nikdy nezavrie, pretože syn 
s vnukom a synovci a netere  z rôznych 
kútov Slovenska tam- podľa jej slov- majú 
promenádu. Na otázku – koľko ich vlastne 
má – odpovedá s jej príslovečným 
humorom  –„... Jéžišmária,  ako Sásovanov, 
no – na cárach...“

                                                                                                  
Ľubica Laššáková    

 V utorok 9.apríla sa v banskobystrickej Štátnej vedeckej 
knižnici udeľovali ceny 6.ročníka súťaže „Najkrajšia kniha a 
propagačný  materiál o Slovensku za rok 2012“.  Hlavným 
organizátorom tejto súťaže je Klub fotopublicistov Slovenského 
syndikátu novinárov.
„Chcem sa poďakovať bývalej riaditeľke PKO Lydke Baranovej, 
ktorá mi umožnila počas môjho pôsobenia v tejto mestskej 
príspevkovej organizácii pracovať aj na monografii, ďakujem aj 
mojim priateľom a Banskobystrickému samosprávnemu kraju za 
finančnú podporu pri vydaní knihy, fotografom a ďalším 
spolupracovníkom za pomoc pri jej zostavení a napokon aj 
riaditeľke ŠVK Oľge Laukovej, ktorá monografiu prihlásila do 
súťaže,“ povedala nám po prevzatí ocenenia Ľubica 
Laššáková, bývalá novinárka, mestská a regionálna 
poslankyňa,  ktorá v súčasnosti vykonáva funkciu prednostky 

Obvodného úradu v Banskej Bystrici.
     Monografiu začala písať koncom roka 2011, kedy PKO oslavovalo 50.výročie svojho 
založenia a dokončila ju v apríli 2012. Krst knihy o polstoročnici PKO sa bez veľkých 
fanfár,  skromne, konal vlani v septembri počas 355.Radvanského jarmoku, ktorý sa 
práve vďaka iniciatíve pracovníkov PKO zapísal do Reprezentatívneho zoznamu 
nehmotného kultúrneho dedičstva Slovenska a teraz ašpiruje aj na zápis do UNESCO. 
     „Monografiu som písala s láskou ku všetkým vzácnym ľuďom, ktorí sa počas 
50 rokov zaslúžili  o kvalitnú kultúru pod značkou PKO. Kniha nie je určená na 
komerčný  predaj,  rozdala som ju do takmer dvadsiatky verejných knižníc  v Slovenskej 
republike a šíri sa ďalej. Slúži na propagáciu PKO a mesta Banská Bystrica, aby sme 
nezabudli na svoju kultúrnu históriu,“ dodala Ľubica Laššáková. 

„Knihy o mestách-monografické publikácie“ 
prvé miesto kniha Banskobystričanky Ľubice Laššákovej 

    V minulom čísle nášho Spravodaja som vám, vážení čitatelia, ponúkla  do pozornosti 
zaujímavý  historický  materiál, ktorý  hovorí o vzniku našej mestskej časti. Materiálu bolo 
viac, ale priestoru v  periodiku bolo málo a tak sa v tomto vydaní k téme vraciam. Robím 
tak aj preto, že na našej webovej stránke som našla otázku, kam až siahajú korene 
Podlavíc.  Po odpoveď som siahla do publikácie Vladimíra Sklenku a Marcela Pecníka 
s názvom Radvaň- monografia mestečka,  v ktorej sa píše:
      Podlavice patrili medzi najstaršie obce, ktoré vznikli v radvanskom chotári.  Vyvinuli 
sa na ceste, ktorá viedla pôvodne do Turca – spájali sa tu pôvodné cesty do Turca 
z Banskej Bystrice a Radvane.  Samotné umiestnenie do radvanského chotára je 
problematické, pretože rodina Radvanských viedla o túto dedinu spory s mestom 
Banská Bystrica.  Už v roku 1368 sa sťažoval Dionýz, že Banskobystričania neoprávnene 
užívajú jeho dediny Podlavice a Radvaň. Podľa daňového súpisu spred roku 1393 mala 
obec patriť do chotára Banskej Bystrice. Okolo roku 1402 tu postavil banskobystrický 
mešťan Mikuláš, syn Hermana, železný hámor,  za čo ho Ján Radvanský zažaloval. 
V roku 1404 však na žiadosť Jána Radvanského a bývalého banskobystrického richtára 
Ondreja ( Karoliho) potvrdil uhorský kráľ Žigmund Luxemburský chotárnu hranicu medzi 
Banskou Bystricou a Radvaňou nasledovne: hranica sa začínala pri sútoku Udurny 
s Hronom, pokračovala korytom Udurny smerom k turčianskej ceste až po prameň 
jedného potôčika, ktorý sa vlieva do Udurny, odtiaľto sa obrátila na sever a pomedzi 
polia viedla popri lese k navýšenej hraničnej medzi.  Tu sa opäť obrátila na sever na 
turčiansku cestu, po ktorej smerovala do Podlavíc, k potoku Štiavnička, kde opäť navŕšili 
ďalšiu hraničnú medzu.  Spor o Podlavice bol podľa všetkého podmienený prechodom 
cesty  do Turca cez riečku Štiavnica ( práve cez Podlavice), ktorá rozdeľovala túto obec 
na dve časti. Z roku 1454 však už existuje doklad, že dedinu Podlavice ( Olersdorf  ader 
Podlavicz) vlastnil banskobystrický richtár Štefan Jung. Pre Podlavice sa v 15. storočí 
používal aj názov Olersdorf  ( pravdepodobne však mohlo ísť aj o názov Obersdorf, t.j. 
Horná dedina). Je to sporné, pretože historik Emil Jurkovich dáva do súvislosti  názov aj 
s Ondrejom Obersdorfom, prostredníctvom ktorého sa obec mala dostať do Károli-
Jungovho majetku. Samotný názov by naznačoval, že  Podlavice ležali „pod prechodom 
- pod lavicami“ a teda patrili pôvodne Radvanským...
     Zatiaľ toľko, v niektorom z ďalších vydaní Spravodaja sa k tejto téme  určite ešte 
vrátime.
                                                                                                            Ľubica Laššáková

           „ Olersdorf ader Podlavicz...“
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V roku 2014 oslávi Základná škola Jozefa Gregora Tajovského 
160. výročie svojho vzniku. Neviem, akými turbulentnými 
obdobiami prechádzala počas svojej existencie, ale za jedno 

z najťažších pokladám obdobie po roku 
2010. Hospodárska a finančná kríza neobišla 
ani oblasť školstva a prehlbujúci sa deficit 
verejných financií spôsobil výrazné otrasy 
v sieti škôl a školských zariadení. Mesto 
Banská Bystrica ako zriaďovateľ  verejných 
z á k l a d n ý c h š k ô l m u s e l o p r i s t ú p i ť 
k racionalizácii škôl a školských zariadení, 
t.z.  k vyradeniu niektorých škôl zo siete. 
Rozhodnutie o tom, ktorých škôl sa bude 
racionalizácia dotýkať, nebolo jednoduché. 

Brali sa do úvahy  rôzne ukazovatele, najmä ekonomické 
(osobné a prevádzkové náklady), naplnenosť škôl vo vzťahu ku 
kapacite školy,  priemerný  počet žiakov  na triedu, počet 
pedagogických a nepedagogických zamestnancov, počet žiakov 
na jedného učiteľa a iné.  V analytickej časti Koncepcie rozvoja 
školstva v Banskej Bystrici (jún 2010), ktorú vypracovalo mesto, 
bola ZŠ J.G.Tajovského treťou „najdrahšou“ školou v osobných 
a prevádzkových nákladoch. Priemer žiakov  v triede 17 bol 
nízky,  naplnenosť školy  bola len 72 %. K pretrvávajúcemu 
poklesu ž iakov  sa neúmerne zvyšoval počet t r ied 
a zamestnancov, čo výrazne posunulo školu do červených čísel. 
Na základe týchto nepriaznivých a pre školu veľmi 
nebezpečných ukazovateľov  bolo nutné prijať a realizovať 
opatrenia, ktoré sa dotýkali najmä vnútornej organizačnej 
štruktúry. Bolo nutné spojiť paralelné triedy  s nízkym počtom 
žiakov, čo malo dopad na personálne riadenie. V tomto kontexte 
vnímam obavy  rodičov, či neustálymi zmenami neutrpí kvalita 
vzdelávania,  ako legitímne.  S plnou vážnosťou hovorím, že 
všetky  zmeny, ktoré sa realizovali a realizujú vedú práve 
k zvýšeniu kvality  všetkých procesov  na škole. Jasne sme 
zadefinovali víziu a  strategické ciele školy. V rámci interného 
vzdelávania všetkých zamestnancov  školy  sme spoločne 
vytvorili kvalitný  školský  vzdelávací program, kritéria hodnotenia 
žiakov, pomocou ktorých má rodič možnosť posúdiť,  či je jeho 
dieťa v škole hodnotené objektívne. Pre kvalitné plnenie cieľov 
sú potrební odborníci,  čo má dopad na personálne 
zabezpečenie.  Niektorí zamestnanci školy  odišli po vzájomnej 
dohode, niektorí aj z dôvodu nedostatočného plnenia cieľov 
a požadovaných kritérií. Hľadali a skladli sme tím odborníkov,  
„družstvo“, s ktorým dlhodobo chceme dosahovať čo najlepšie 
výsledky. 
Pre zvyšovanie úrovne školy  je nevyhnutné aj  vytváranie čo 
najlepších podmienok pre žiakov  a učiteľov vo výchovno-
vzdelávacom procese a vytváraní bezpečného prostredia pre 
všetkých zainteresovaných. V tejto oblasti sme dokázali za 2,5 
roka vybudovať 2 odborné učebne s interaktívnymi tabuľami 
a PC technikou, odbornú učebňu pre vyučovanie anglického 
jazyka pre 1. stupeň. Prebudovala sa a doplnila potrebnou 
didaktickou technikou odborná učebňa fyziky, chémie a biológie. 
Do vyučovacieho procesu pribudlo 35 nových počítačov, 6 
notebookov,  5 dataprojektorov  a dve interaktívne tabule, Z 2% 
dane sa zabezpečil čipový  systém do jedálne. Toho času 
vytvárame priestorové podmienky  pre vytvorenie fit-centra 
a posilňovne pre zamestnancov  školy. Ako prvá základná škola 
na Slovensku sme v spolupráci s firmou Mikrosoft a GAMO 
zaviedli nový  komunikačný  systém medzi učiteľmi, žiakmi 
a rodičmi Live@edu, ktorý  umožňuje i dištančné vzdelávanie 
žiakov, napr. v prípade dlhodobej neprítomnosti žiaka na 
vyučovaní.  Ako jediná škola na Slovensku máme zriadenú 
služobňu mestskej polície v priestoroch školy.. Vybudoval sa 
kamerový systém pre monitorovanie areálu školy. 
K výrazným zmenám dochádza aj v oblasti pedagogického 
riadenia. S prijatím novej koncepcie riadenia a vzdelávania bolo 
nevyhnutné navodiť zmeny  vo filozofii všetkých pedagogických 

zamestnancov. Zmeniť tradičné vyučovanie na moderné je 
dlhodobý  proces, ktorý  predpokladá vzdelávanie učiteľov  v oblasti 
psychodidaktiky  a metód učenia sa, následne ich zavádzanie do 
vlastného vyučovania. Okrem kontinuálneho vzdelávania sme 
zabezpečili zamestnancom našej školy  aj vlastné interné 
vzdelávanie a pravidelne monitorujeme zavádzanie inovácií do 
vyučovacích hodín, individuálne alebo tímovo vyhodnocujeme ich 
efektivitu.  Zo zistení vyplýva, že sa zvýšil podiel inovatívnych 
vyučovacích metód, najmä zážitkového, kooperatívneho, 
problémového vyučovania, využívania IKT, ako aj vyučovania 
formou krátkodobých i dlhodobých žiackych alebo školských 
projektov. 
Našou snahou je  zabezpečiť čo najlepšie podmienky  pre všetkých 
žiakov, teda aj pre žiakov  individuálne začlenených,  resp. 
pochádzajúcich zo znevýhodneného sociálneho prostredia či 
marginalizovaných skupín. Tretí rok pracuje na škole špeciálna 
pedagogička, ktorá v spolupráci s triednymi učiteľmi a  vyučujúcimi 
vytvára individuálne vzdelávacie programy pre integrovaných 
žiakov  a pracuje s nimi aj individuálne. Svoju činnosť zameriava aj 
na depistáž žiakov  a pomáha pri včasnom podchytení a riešení 
problémov  v učení sa jednotlivcov. Ako jediná škola v Banskej 
Bystrici sme začali v školskom roku 2012/2013 realizovať  
canisterapiu , v  ktorej plánujeme pokračovať aj v nasledujúcich 
rokoch. Chceme ponúknuť otvorenie prípravného ročníka pre 
žiakov s narušenými komunikačnými schopnosťami..
Pozornosť venujeme rovnako aj deťom z marginalizovanej rómskej 
skupiny. V predchádzajúcich rokoch sme boli zapojení do viacerých 
rómskych projektov a ich inklúziu 
podnecujeme aj začlenením týchto žiakov  do krúžkovej činnosti, do 
pracovných činností v rámci technickej výchovy,  prezentáciou na 
kultúrnych podujatiach .  Mnohí žiaci z tejto skupiny  úspešne 
reprezentovali školu najmä v športových súťažiach. 
V nasledujúcich rokoch plánujeme otvorenie nultého ročníka najmä 
pre žiakov  rómskej komunity,  ktorí nenavštevovali materskú škôlku 
a zaostávajú v samoobslužných činnostiach, nedosahujú potrebnú 
školskú zrelosť a nie sú zvyknutí na spolunažívanie s majoritou. 
Absolvovaním nultého ročníka sa u nich vytvoria predpoklady na 
úspešné zvládnutie školských požiadaviek. 
Vďaka všetkým opatreniam a zmenám, ktorými škola v ostatných 
rokoch prešla, sa zvýšil jej rating v konkurencii banskobystrických 
škôl, čo vyplýva zo záverečnej správy  Štátnej školskej inšpekcie 
z roku 2013, ako aj hodnotení zriaďovateľa.  V ekonomických 
ukazovateľoch sme sa presunuli ku štyrom základným školám, 
ktoré sú v plusových číslach. Momentálna naplnenosť školy  92 % 
je  najvyššia zo všetkých škôl v  meste  Konštatovanie štátnej 
školskej inšpekcie, ktorá u nás vykonala tematickú a komplexnú 
inšpekciu vo februári 2013 je, že sa výrazne zefektívnila 
vnútroškolská kontrola, výrazne sa zlepšilo riadenie školy 
a podmienky  výchovy  a vzdelávania z priemernej úrovne na veľmi 
dobú úroveň a výchovno-vzdelávací proces z priemernej úrovne na 
dobrú úroveň (zdroj: Správa o výsledkoch školskej inšpekcie). Malá 
provinčná školička si vďaka svojim kvalitám postupne vybudovala 
významné postavenie v sieti mestských základných škôl.  Stala sa 
centrom klubu riaditeľov  verejných ZŠ mesta Banská Bystrica, jej 
meno neraz zaznievalo v médiách regionálneho i celoštátneho 
charakteru a tak sa dostalo do povedomia obyvateľov  nielen 
Banskej Bystrice, ale celého Slovenska. Želáme si a urobíme 
všetko preto, aby  si toto postavenie, autonómiu a sebavedomie 
zachovala i naďalej, aby  z jej brán vychádzali mladí absolventi 
vybavení kľúčovými kompetenciami, pripravení pre ďalšie úspešné 
vzdelávanie a riešenie životných situácií. 

Mgr. Milan Pápay                                                                                                                                                                                  
                                                                                                                        

    Š k o l a  s a  s t á v a  a u t o r i t o u

   OZ Rodiičia a priatelia ZŠ na Gaštanovej ul, OR Podlavice a 
Skubin,  DC Dubrava a poslanci za VO č.2 organizujú na 21.6. 2013 
od 16.00 veľky Podlavický deň, ktorým sa chceme rozlučiť so 
školským rokom a pripomenut si 25. výročie vzniku sidliska v 
Podlaviciach.  Pre deti s ich rodičmi a starými rodičmi budu 
pripravené zaujimavé suťaže a rôzne zábavne aktivity.

Vsetci ste srdečne vitani



    14. januára 2013,  po 45 rokoch, bolo z Banskej  Bystrice opäť 
obnovené vysielanie rádia Slobodný vysielač (SV). Podľa 
zakladateľov vysielača, hlavná úloha rádia je suplovať činnosť 
verejnoprávnych médií (RTVS), ktoré si absolútne neplnia svoju 
úlohu. Slobodný vysielač má formu občianske združenia, ktoré 
je financované verejnosťou v podobe dobrovoľných príspevkov.

J e t o t e n i s tý 
vys ie lač , k to rý 
v y s i e l a l z o 
slobodnej Banskej 
Bystr ice v  le te 
1944? Je to ten 
i s t ý  S l o b o d n ý 
vys ie lač , k to rý 
vysielal z Banskej 
Bystr ice v  le te 
1968? Neviem. 
V iem však , že 
ľudia, ktorý  stáli z 

rádiom v  roku 1968 boli 14.1. v  Kapitulskej ulici „odovzdať štafetu“. 
Štafetu odovzdali v  čase, keď najväčšie „slovenské“ mediálne domy 
slúžia hlavne svojim zahraničným vlastníkom.

Prečo bol vysielač opäť aktivovaný?

Produkcia (ne)našich médií je rovnakej kvality  ako potraviny  v 
supermarketoch.  Médiá zavádzajú, zatajujú, odvádzajú pozornosť, 
preťažujú zbytočnosťami, strašia,  rozdrobujú jednotu ľudí, stavajú ich 
proti sebe, ničia hodnoty a kultúrnu úroveň slovenského národa.

Kde môže bežný  občan spraviť mediálne vyhlásenie? Kde ho 
odvysielajú tak, ako bolo naozaj myslené a odznelo? Dať správu do 
Cme Ltd, Mac Tv  s.r.o., Patriol, s r.o., Bauer Media Group KG, Petit 
Press, a. s., Perex, a. s., Ringier Axel Springer Media AG, do 
Spoločnosť 7 Plus, s. r. o., či do W Press a.s.? Dajú tieto (ne)naše 
mediálne domy  priestor pravde, aj keď sa im to nehodí? Keď sa fakty 
nehodia ich majiteľom alebo ich inzerentom? Nedávajú a nedajú. 
Preto bol vysielač opäť aktivovaný.

Na ktorej frekvencii rádio vysiela?

Rádio vysiela na internete. Živé vysielanie si môže každý 
"naladiť" na internetovej adrese www.slobodnyvysielac.sk. Svoju 
obľúbenú reláciu a ďalšie slová, ktoré odzneli, si môžete stiahnuť 
z ich archívu vo formáte mp3. Na tradičných rádiách si ho nateraz 
nenaladíte. Ako píšu na stránke vysielača "vzhľadom k 
otvorenosti a pravdivom obsahu programov nevidíme zatiaľ 
reálnosť terestriálneho (tradičného) vysielania".

Kto zahájil 3 pokračovanie rádia?

12.6.2012 bolo zaregistrované občianske združenie Slobodný 
vysielač. Založili ho Peter Kršiak, Boris Koróni a Norbert Lichtner. 
Kršiak  spolu s Korónim sú známi z predchádzajúceho pôsobenia 
v  rádiu Lumen. Lichtner žil a pracoval 20 rokov  v  rôznych 
krajinách mimo územia Slovenska ako napríklad Nový  Zéland, 
Veľká Británia, Spojené štáty. V polovici roka 2011 sa vrátil na 
Slovensko.

Kto platí Slobodnyvysielac.sk?

Platím ich ja. Od januára im mesačne posielam 5 eur. 
Slobodnyvysielac.sk platia obyčajní ľudia ako my, pričom rádio 
každý  mesiac zverejňuje svoje výsledky  hospodárenia v  relácii 
Informačná vojna. Naposledy sa takáto epizóda vysielala 4.4., 
kde okrem iného Norber Lichner v  čase 02:29:25 povedal „...celé 
to stojí a padá na vás, pokiaľ  to (rádio) nepodporíte tak to 
existovať nebude. Samozrejme mohli by sme si nájsť nejakého 
mecenáša,  ktorý  by sem vrazil 20, 50, 100 tisíc. No ale v tej chvíli 
by už to rádio nebolo to čo je teraz. A toto mi verte. A toto my 
nechceme. Ja osobne – radšej nebude žiadne rádio ako by malo 
byť také, ktoré niekto ovplyvňuje“.

    Pre Podlavický schránkový občasník 8.4.2013 Samo Tomášik
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 Od januára z Banskej Bystrici opäť vysiela rádio Slobodný vysielač

    Mestská polícia Banská Bystrica 
v období od mája do decembra 2012 
zrealizovala projekt  s názvom: „Moja 
bezpečnosť na ceste“.  Išlo o vzdelávanie 
žiakov  1. a 2. ročníkov  základných škôl 
v Banskej Bystrici v oblasti dopravnej 
výchovy. Projekt bol zameraný  na zvýšenie 
bezpečnosti detí v cestnej premávke, 
konkrétne na zvyšovanie dopravnej 
bezpečnosti a predchádzanie dopravným 
nehodám. Sériu prednášok a besied od 
septembra do decembra 2012 absolvovalo 
celkovo 1188 žiakov, ktorí prešli jednotnou 
prípravou v oblasti problematiky  dopravnej 
výchovy  a boli oboznámení s pravidlami 
cestnej premávky  týkajúcich sa chodcov 
a cyklistov. 
Na projekt boli použité finančné prostriedky 
zo štátnej dotácie vo výške 3.000,-  EUR, 
poskytovateľom ktorých bol Obvodný  úrad 
Banská Bystrica. Táto dotácia bola určená 
okrem iného aj na nákup detských 
reflexných viest,  ktoré boli bezplatne 
rozdané malým žiačikom. Mesto Banská 
Bystrica prispelo z vlastných zdrojov 

finančnou čiastkou vo výške 900,- EUR. 
V roku 2009 obdobný  projekt už raz 
podporila Rada vlády  Slovenskej republiky 
pre prevenciu kriminality.
Treba pripomenúť,  že počas školského 

roka p r ís lušníc i mes tske j po l í c ie 
vykonávajú v ranných hodinách hliadkovú 
činnosť na všetkých priechodoch pre 
chodcov, ktoré sa nachádzajú v blízkosti 
základných škôl a dbajú na bezpečnosť 
detí prichádzajúcich do školy. Uvedená 
činnosť sa vykonáva pravidelne už viac 
ako 3 roky. Prakt ické skúsenost i 
príslušníkov  mestskej polície ukazujú, že 

informovanosť detí ohľadom pravidiel 
cestnej premávky je na veľmi nízkej úrovni.
Uvedeným pro jektom sa s ledovalo 
dosiahnutie uvedomelého správania sa detí 
v cestnej premávke, a tým aj zníženie počtu 
dopravných nehôd, pri ktorých sa obeťami 
stávajú deti vo vekovej hranici do 9 rokov. 
Od decembra 2012 priestory  Metskej 
polície Banská Bystrica skrášľujú výtvarné 
diela na tému dopravná výchova, ktoré 
vytvorili šikovné ruky  detí zúčastnených na 
spoločných stretnutiach s príslušníčkou 
m e s t s k e j p o l í c i e . K r á s n e m a ľ b y 
a poďakovania sú obrazom toho, že išlo 
o vydarenú preventívnu aktivitu.  
Faktom je aj tá skutočnosť, že uvedená 
činnosť Mestskej polície Banská Bystrica 
potešila nielen žiačikov  1. a 2.  ročníkov, ale 
aj samotné učiteľky, ktoré takéto stretnutia 
rady uvítajú aj v budúcom období.

Text a foto: Mgr. Marianna Belancová

Ukončenie  projektu  s  podporou Rady v lády SR pre  prevenciu  kr iminal i ty

http://www.slobodnyvysielac.sk/
http://www.slobodnyvysielac.sk/
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 Vianočné obdobie, ktoré sa nieslo v znamení Rodiny, 
vďaky  za dar života, pokoja, porozumenia sme zakončili 13. 
januára akadémiou.  Hosťovali u nás, zahrali a zaspievali nám 
zbory  zo Starých Hôr banícky  Haliar a mládežnícky  Médici. 

Repertoár Médikov,  ktorí hrajú a spievajú v Bazilike minor na 
Starých Horách na sv.  omšiach v  období cez rok, cez adventné aj 
pôstne obdobie, je zamerané na piesne tohto charakteru. Naproti 
tomu skladba repertoáru Starohorského baníckeho spevokolu 

Haliar je zameraná v prevažnej miere na banícke piesne spievané 
na baníckych slávnostiach – šachtágoch, a čiastočne na 
účinkovanie pri slávnostných svätých omšiach a občianskych 
podujatiach.  Na tomto predstavení rôznych generácií bolo 
obohacujúcim vidieť ich súhru, dopĺňanie sa a uchopenie vianočnej 
témy rôznym spôsobom.
 Fašiangy  boli v znamení karnevalu,  plesu i stretnutia 
seniorov  nazvané „šiši-bál“. 26. januára sa v miestnom kultúrnom 
dome v spolupráci s Občianskou radou našich mestských častí naši 
farníci zabavili na karnevale. Bol to úžasný  pohľad na množstvo 
masiek rôznej veľkosti – na veku nezáležalo, ako zaplnili KD. 
Radosť detí bola bez konca. Pri tejto príležitosti gazdinky  súťažili 
o najlepší koláč. Cenu získala Petra Karkalíková. Všetci si pochutili 
aj na kapustnici, ktorú uvaril Janko Ťažár. 9. februára si mladé páry 
zorganizovali ples v Limbe. Po zaobstaraní „óperiek“ a uložení detí 
mohla zábava začať. A veru končila až na svitaní. 
 V nedeľu 10. februára sme pookriali a načerpali obrovskú 
dávku nezabudnuteľnej atmosféry  v prítomnosti speváckeho zboru 
Hron.  V tomto roku si pripomíname 1150. výročie  príchodu sv. 
Cyrila a Metoda do našej vlasti a pri tejto príležitosti sa v našom 
chráme rozozvučali staroslovienske spevy, ktoré naplnili naše srdcia 
radosťou a krásou. 

Daniel Bédi

 Z a č i a t o k  r o k a  v  P o d l a v i c k e j  f a r n o s t i

 
   Už niekoľkokrát som upozorňovala či už písomne, alebo 
aj  osobne obyvateľov Podlavíc  a Skubína, aby udržiavali 

poriadok na našich cintorínoch. 
Bohužiaľ skoro stále sa jedná o tých 
istých občanov, ktorí svoj domový 
odpad vyvážajú do kontajnerov na 
miestne cintoríny. 
  Prosím vás zachovajte aspoň 
úctu k neboštíkom, keď neberiete 
ohľad na ž ivotné prostredie a 
devastujete okolie. Podlavický 
cintorín je na hlavnej  ceste a okolie 
cintorína vyzerá hrozne. Všetci 

máme doma zberné nádoby na domový odpad ako aj 
biologický odpad. Raz mesačne berú nadrozmerný 
odpad, tak nevidím dôvod vynášať  smeti na cintiríny. 
V zmysle  VZN č.128/2004 je zakázané ukladať odpad 
mimo zberných nádob na to určených a na viac za 
miesta na cintoríne sa neplatí a tak nemá cintorín kto 
upratovať  napriek tomu  OR Podlavice  zabezpečilá 
výrez kríkov  a pozrite sa na tú špinu okolomárnice. 
Doma si upracete a ostatné vás nezaujíma. Taktiež vás 
prosím, aby ste šetrili  vodou na cintorínoch..No a hlavne, 
aby som nezabudla, nevysádzajte svojvoľne okrasné 
kríčky okolo hrobových miest. ,.Vývoz odpadu stojí aj 
nejaké financie a preto ak uvídím ja, alebo člen OR 
niekoho ako nosí domový odpad na cintorín, 
zabezpečíme, aby zaplatil  celý vývoz a samozrejme 
menovite to oznámíme  na informačních tabuliach. 
  Ja na svoje náklady vždy volám keď je kontejner plný, 
keď treba opraviť vodu, alebo niečo okolo cintorína, ale 
nie som ochotná robiť  sluhu pre ľudí, ktorí nerešpektujú 
pravidlá. No  a na záver by som prosila, aby si  ľudia so 
sebou nosili  odpadové vrecká a odpadom neobkladali 
márnicu – je to nedôstojné.

Elena Šupolová

 U P O Z O R N E N I E Oznam  MsP pre páchateľov priestupkov

 Oznamujeme zmenu účtu Mestskej polície Banská Bystrica od 
januára 2013. Páchatelia priestupkov, ktorým bol vystavený  Blok 
na pokutu nezaplatenú na mieste s priloženou poštovou 
poukážkou,  môžu uhradiť uloženú sankciu na číslo nového účtu 
4017146047/7500 vedeného v Československej obchodnej 
banke.  Nezabudnite uviesť variabilný  symbol, ktorým je evidenčné 
číslo bloku (bez písmen, len čísla).

  Policajt 001
 V týchto dňoch oslávil významné životné 
jubileum 50. narodeniny náš kolega Zdenko 
Abrahám. Je príslušníkom mestskej polície s 
identifikačným číslom 001. V našich radoch 
pôsobí  od roku 1991. Počas  22 rokov práce 
zažil rôzne situácie, ktoré boli  niekedy 
nebezpečné, ale aj veselé. Nášho kolegu si 
nesmierne vážime a svojou poctivou prácou je 
mnohým z nás dobrým príkladom. Do ďalších 
rokov mu prajeme šťastie, zdravie a radosť z 
krásneho života.

 25,3.2013 sme sa zúčastnili 
pri spomienkach na naších 
občanov, ktorí zahynuli pri 
o s l o b o d e n í n a še j o b c e 
Podlavice a to 25.3.1945. Boli 
to mladí občania  Andrej Alitis, 
Matej Dlhoš,  Pavel Hudec, 
Ján Jasenský  a bratia Ján a 
Ondrej Solivajsovci.Otvorenie  

zahájila Zuzana Kohútová predsedníčka DC DÚBRAVA Podlavice-
Skubín a to spomienkou na oslobodenie v  roku 1945, potom 
predniesla báseň "Našim osloboditeľom"  Martuška Bullová. 
Predseda SZPB  Daniel Uhliar a predsedníčka Zuzana Kohútová 
dali kyticu kvetov  k pamätnej tabule, ktorá je na kultúrnom dome v 
Podlaviciach a uctili sme si ich pamiatku minútou ticha. Pietneho 
aktu sa zúčastnili  členovia SZPB a členovia DC DÚBRAVA 
Podlavice-Skubín. Obec Skubín bola oslobodená  26.3.1945.
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  Stalo sa už tradíciou, že každoročne  na sviatok  Troch kráľov,  
ZO SZPB v Podlaviciach  organizuje stretnutie občanov  
s priamymi účastníkmi bojov   SNP a významnými osobnosťami  
bojov  a politického  života  SR.  Minulý  rok sme mali okrem 
iných, aj hosťa  p. Petra Pelegriniho  predsedu Okresného klubu 

strany  Smer SD v B. Bystrici.  Pri jeho 
vystúpení a rozsiahlom príhovore k našim  
p r i a m y m ú č a s t n í k o m  S N P 
a k spoluobčanom našej mestskej časti  si  
p. Peter Pelegrini  všimol, že náš  Kultúrny 
dom nemá ozvučenie, ktoré nám prisľúbil 
dodať .  Na zač iatku tohto ročného 
stretnutia nám ozvučenie odovzdal. Po 
spustení do prevádzky,  pokračovalo 
stretnutie na ktoré pozvanie prijali 
a zúčastnili sa :  generál por. Ján  Husák, 
predseda partizánov Slovenska  Ján 

Rýs,tajomníkSZPB Slovenska  Roman 
Hradecký, štátny  tajomník min. financií SR  Peter Pelegrini, 
poslanci  mestského  zastupiteľstva Ľubica Laššáková a Daniel  
Karas,  predseda  OR  v Podlaviciach  Jozef  Kreutz a predseda 
ZO SZPB v Podlaviciach  Danko Uhliar.

   V úvodnom príhovore predseda  ZO SZPB  v  Podlaviciach 
privítal všetkých hostí, priamych účastníkov  našej ZO, 
prítomných spoluobčanov  našej mestskej časti a zároveň 
poďakoval prítomným hosťom  za účasť a hlavne poďakoval p. 
Petrovi Pelegrínimu  za dodržanie sľubu a odovzdanie 
ozvučenia pre náš Kultúrny  dom  ako dar,  ktorý  pred rokom 
sľúbil. V krátkom, ale rozsiahlom príhovore p.  Pelegríni  
pripomenul  dôležitosť pripomínania si  SNP, uctievania si  
žijúcich priamych  účastníkov   a nezabúdať aj na  mená, ktoré 
sú  vyryté  na pomníkoch, alebo tabuliach padlých. Taktiež 
pripomenul  dôležitosť pripomínania odkazu a význam bojov 

SNP mladej generácii.                              
  V príhovore  generál por. Ján  Husák  nám  podrobne 
vyrozprával, ako sa bojovalo, ako sa  postupovalo a za akých 

podmienok, v akom počasí  museli vojaci  v bojoch postupovať. 
Pripomenul, že niekoľkokrát postupovali o hlade, vo dne 
a v noci,  unavení ,  ba v zimných mesiacoch  mnohokrát  
premrznutí, ale rozkazy  sa  museli  plniť za každého počasia  vo 

dne a aj v noci.  Tiež pripomenul nutnosť prechodu na partizánsky 
spôsob boja .Vysoko zhodnotil odvahu  a statočnosť príslušníkov 
armád a partizánskych skupín. Nezabudol pripomenúť a spomenúť 
si na účasť zahraničných armád, s ktorými  spoločne bojovali voči 
nepriateľovi.   Pri  jeho rozprávaní sa prítomným tisli slzy  do očí 
a hlavne vtedy, keď hovoril ako strácal spolubojovníkov, ktorí 
nemali  to šťastie, prežiť a aby  sa dožili ukončenia  vojny. V závere 
svojho rozsiahleho príhovoru  p.  Ján Husák  poďakoval 
organizátorom za organizovanie podujatí, na ktorých sa nezabúda 
na  hrdinské činy, odvahu a statočnosť všetkých účastníkov   SNP a 
bojov  2. svetovej vojny.  Poďakoval  za to, že organizátori 
nezabúdajú aj na padlých  účastníkov  v SNP a 2. svetovej vojne.
  Po príhovore p. generál por. Jána Husáka,  sa rozhovoril aj  
priamy  účastník SNP, terajší predseda partizánov  Slovenska  p. 

Ján Rýs. Vo svojom príhovore  priblížil hlavne boje okolo  Španej 
Doliny  Starých Hôr, Donovalov, Harmanca  a Kalištia, kde sa 
priamo zúčastnil . Taktiež poukázal na to, že v dnešnej situácii, 
hlavne mladí ľudia a mládež  nepozná odkaz SNP,  ba niektorí žiaci 
nevedia čo SNP bolo. Preto v svojom príhovore tiež požiadal o viac 
informovanosti  hlavne medzi mladou generáciou o SNP a 2. 
svetovej vojne.Po príhovoroch  vzácnych hostí pokračoval krátky 
program, ktorý  pripravili členovia denného centra  Dúbrava 
v Podlaviciach.  Po zaspievaní piesní a odrecitovaní básní 
s vojnovou tématikou, stretnutie  pokračovalo  príjemnou zábavou 
pri ľudovej hudbe, konzumovaním dobrého guľáša a skromného 
občerstvenia.
   Pri  ľudovej hudbe si naši vzácni hostia s prítomnými 
spoluobčanmi zaspievali ba aj napriek svojmu pokročilému veku aj 
zatancovali na ľudovú nôtu. V závere  stretnutia predseda ZO 
SZPB  p. Danko  Uhliar poďakoval spoluorganizátorom a to  
Občianskej rade,  Urbárskemu spoločenstvu,  Dennému centru 
Dúbrava a Združeniu občanov  v Podlaviciach za pomoc pri 
zorganizovaní tejto peknej  akcie. Ubezpečil, že tak ako každý  rok 
aj bez podpory  Oblastného výboru SZPB v  Bystrici sa znovu 
vynasnažíme takéto stretnutie zorganizovať aj na budúci rok. 
Poďakoval aj vzácnym hosťom, ktorí za pozvanie opätovane 
poďakovali. 

Danko   Uhliar

    Trojkráľové stretnutie 5. januára 2013

    Česť jeho pamiatke. 
4.apríla tohto roka sa banskobystrická 
verejnosť navždy  rozlúčila s predsedom 
Historickej odbojovej skupiny  partizánov 
pri Ústrednej rade Slovenského zväzu 
protifašistických bojovníkov, 

            Dr. Jánom Rýsom.
Mnohí sme ho dobre poznali, jednak 
z početných podujatí mesta, ale aj 
z akcií v Podlaviciach a v Skubíne, na 
ktoré nikdy  neodmietol prísť. Naposledy 
t o b o l o v k u l t ú r n o m d o m e 

v Podlaviciach, v januári tohto roka, na Trojkráľovom stretnutí, na 
ktoré prišiel aj s ďalšími vzácnymi hosťami – pamätníkmi 
oslobodzovacích bojov.  Rozvážny  , múdry  pán, ktorý  často 
a zanietene rozprával o partizánskych zážitkoch zo slovenských 
hôr,  kde niekoľko krát takmer položil život  - zanechal vo svojich 
poslucháčoch na rôznych stretnutiach hlbokú brázdu. Nikdy  nečítal 
z papiera, vždy  starostlivo ukladal slovo po slove a  hovoril uvážlivo 
a s hlbokým presvedčením. Hovoril o ťažkých časoch pre 
Slovákov  , o živote v horách, o strastiach vojny  najmä preto, aby  aj 
mladí ľudia viac spoznali tvrdý  boj našich chlapov  a chlapcov   za 
slobodu.

      Do priestorov  Pamätníka SNP v Banskej Bystrici sa s ním prišlo 
4. apríla 2013 rozlúčiť aj veľa obyvateľov  našej mestskej časti. 
Rodák  zo Španej doliny, otec a starý  otec, vzácny  človek, múdry 
a rozvážny  rozprávač odišiel z tohto sveta náhle, dňa 29.  marca 
2013 vo veku 82 rokov.



    Dostala sa mi do rúk  kniha Spomienky  na moju Bystricu. Po jej 
prečítaní sa mi obnovili aj moje spomienky  na našu dedinku 
Podlavice, ktorá je dnes už súčasťou Banskej Bystrice. Už pred  II. 
svetovou vojnou boli v  Podlaviciach dve školy. Evanjelická ľudová 
škola- od 1.ročníka po 5. ročník a katolícka. Pokračovať žiaci mohli 
až po 8.  ročník na meštianskej škole v  Banskej Bystrici. Po ukončení 
8.  ročníka mohli sa žiaci vyučiť nejakému remeslu v  učňovskej škole, 
alebo študovať v  obchodnej akadémii,  stavebnej a elektrotechnickej 
priemyslovke i v  zdravotnej škole.  V našej dedine sme mali jeden 
obchod, ktorý  patril Jednote a dve krčmy- súkromné. Miestny  rozhlas 
ešte nebol zavedený. Všetky  správy  nám oznamoval „ujčok pougár“, 
ktorý  mal cez plece zavesený  bubon,  chodil po dedine a bubnoval. 
Ujčok Majling,  svojim bubnovaním  bol by  zobudil aj mŕtveho. Na konci 
týždňa sme sa tešili na oznamovanie futbalového zápasu v 
Laskomeri. Oznamoval ho s  takou láskou,  že veru ani jeden 
Podlavičan nezaváhal a na zápas išiel povzbudzovať. Či veľkí, či malí 
zápas prežívali z celej duše. Bolo nám tam  aj veselo.  Nezabudnem 
na príhodu s mojou mamou- Zuzkou Krnáčovou. Naši futbalisti hrali 
zápas proti futbalistom z Kostiviarskej. Mama pribehla pred bránu 
súpera a dobrú facku uštedrila obrancovi,  ktorý  si dovolil udrieť jej 
brata- Janka Nováka- útočníka. Všetci sme s  ňou súhlasili.  Zápas 
pokračoval ďalej.  Mladí chlapci  futbalovú loptu už naháňali v  prvých 
rokoch novej ČSR. Okrem futbalu aj cvičili, hrávali divadlá, čítali knihy 
a časopisy. Vývoj futbalu prešiel od začiatku až po dnešok mnohými 
premenami a striedajúcimi sa generáciami. Obetavým  organizátorom, 

ale aj hráčom bol Karol Sviták,  pekár z Čiech, ktorý  sa v  Podlaviciach 
oženil a natrvalo usadil. Jeho činnosť vo futbale by  mohla byť vzorom 
aj pre dnešných futbalistov  a funkcionárov. Nevynechal žiadny  zápas. 
Bol skromný  a svedomitý,  vždy  ochotný  pomôcť aj finančne. 
Začiatkom tridsiatych rokov  bol založený  v  Podlaviciach futbalový 
klub ŠK Slávia, ktorého bol aj predsedom.

   Sviatočné dni ako Veľká noc,  Fašiangy, Turíce...  boli plné radosti. V 
sále u Dobríkov  (z krčmy) bolo veselo. Na Mikuláša sa bavila tam 
celá dedina, dávali si rôzne darčeky. V balíčkoch si našli sladkosti, 
jabĺčka, koláče, ale aj myši,  uhlie,  alebo kvety  z cintorína. Cez 

Vianoce sme chodili na polnočnú omšu do Tajova. Cestou sme sa 
zastavili u našich cigáňov  a zaspievali sme im  koledy, lebo oni nám 

chodili celý  štedrý  večer pod obloky  spievať a hrať. Vážili si nás a veru sa 
nikdy  nestalo, žeby  nám niečo zmizlo z našich dvorov. Kľúče od domov 
sme nechávali v  elektrických hodinách,  často aj s odkazom pre rodinných 
príslušníkov.  Letné zábavy  bývali v  Malej Kynclovej, kde do tanca 
vyhrávali Sásovskí aj Podlavickí muzikanti.  Naša „tanečná škola“ bola pri 
kríži nad Laskomerom. Na harmonike hrával Julo Hiadlovský. Všetci sme 
družne nažívali, rozhnevaných susedov  nebolo, navzájom sme sa 
zdravili aj s tými, ktorých sme nepoznali.

       V závere mojich spomienok na radostnú mladosť, spomeniem ešte 
našich hasičov, ktorí pred druhou svetovou vojnou hasili požiare „ručnou“ 
hasičskou striekačkou- ujčokovia: Droba, Sršeň,  Vesel, Krnáč. Po vojne v 
r. 1951 založili mužské,ženské a dievčenské požiarne družstvo. Vtedy 
som sa zúčastnila ženského kurzu v  Banskej Bystrici aj ja ako veliteľka 
družstva. Doma sme mali potom riadny  výcvik  na obsluhu motorovej 
striekačky  a svoje schopnosti sme predviedli na rôznych požiarnickych 
súťažiach,  tie boli doplnené aj kultúrnym programom.  Vystupovali sme 
ako tanečný  krúžok v  Ponikách, kde sa  pod nami prelomila podlaha, 
mali sme šťastie, že sa nám nič nestalo a zdravé sme pokračovali ďalej.

  V roku 1954 sme boli úspešné na okresných a krajských súťažiach. 
Dostali sme sa až do Prahy  na Strahov.  Vo vedomostnej časti sme boli 
prvé.  Horšie to bolo v  praktickej časti. Nepodarilo sa nám naštartovať 
motor striekačky  v  určenom čase a tak sme nedodržali limit na uhasenie 
požiaru a bolo po predčasnej radosti. Hlavnú výhru – motorovú 
striekačku dostalo iné družstvo. Po tomto sklamaní sme chceli spoznať  
aspoň kúsok nášho hlavného mesta Prahy. Vybrali sme sa zo Strahova 
do najbližšej časti,  hoci nás nikto nepustil. Mali sme však smolu, 
nezapamätali sme si cestu naspäť, ale všetko sa nakoniec dobre 
skončilo.

Mária Sedileková r. Krnáčová.
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P r í s p e v k y  s p o l u o b č a n o v  - s p o m i e n k y  n a  č a s y  m i n u l é

FK Jupie Podlavice Vás pozýva na futbalové zápasy jarnej časti

MUŽI IV. liga                 spracoval:  Ivan Beňo

20.kolo         Ne  05.05.2013        16,30        JUPIE BB    -    V.Krtíš
21.kolo         Ne  12.05.2013        16,30        Tachty         -   JUPIE BB
22.kolo         Ne   19,05,2013       17,00        JUPIE BB    -   Málinec
23.kolo         Ne   26,05,2013       17,00        Č.Balob       -   JUPIE BB
24.kolo         Ne   02,06,2013       17,00        JUPIE BB   -   Žarnovica
25.kolo         Ne   09,06,2013       17,00        Jesenské    -   JUPIE BB
26.kolo         Ne   16,06,2013       17,00       JUPIE BB    -    Revúca

DORAST III.liga

20. kolo  Ne 05,05,2013     12,30   JUPIE BB-B -Pohronie ZH/DŽ
21. kolo  So 11,05,2013      12,30   Čadca          - JUPIE BB-B
22. kolo  Ne 19,05,2013      12,30   JUPIE BB-B - Zvolen
23. kolo  Ne  26,05,2013      12,30   Bytča - JUPIE BB-B
24. kolo  Ne  02,06,2013      12,30   JUPIE BB-B - K.N.Mesto
25. kolo  Ne  09,06,2013      12,30   Vrútku  - JUPIE BB-B
26. kolo  Ne  16,06,2013      12,30   JUPIE BB-B - Rajec


